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سرمقاله

کلنگی شدن منابع انسانی کشور
ادامه از صفحه یک

این  مختلف  بدلایل  اکنون  شوربختانه  اما 
مهمترین مزیت کشور یعنی سرمایه انسانی در 
حال از دست رفتن است. نرخ مهاجرت نخبگان 
آنچنان شدت گرفته که در حال تسری به بخش 
های غیرنخبگی نیز شده است. درجایی خواندم 
به دلیل مزایای ویژه برای دارندگان گواهینامه 
پایه یک در کشورهای همسایه، موجب تقاضای 
گرفتن گواهینامه پایه یک توسط برخی خلبانان 
به  کارش  هرکس  است.  گردیده  پزشکان  یا  و 
و...  آب  راه،  برق،  حوزه  به  مربوط  بخش های 
کارشناسی  منابع  فقر  متوجه  نیکی  به  بیفتد 
کشور در حوزه های تخصصی می شود. به قدری 
وضعیت نیروی انسانی ماهر و تکنیکال بحرانی 
شده که پیش بینی می شود در سال های پیش 
رو تبدیل به واردکننده نیروی کارشناس در حوزه 

های مختلف بشویم.
میزان هزینه ناشیگری نیروی کار غیر ماهر 
و مدیران کار نابلد در اقتصاد کشور غیر قابل 
برآورد میباشد . به گمانم اگر تحریم ها شکسته 
کشور  در  عمران  و  صنعت  وضعیت  و  شود 
بخواهد تغییر کند )چیزی که با توجه به پروژه 
های معوق عمرانی و صنعتی در این دوازده سال 
اجتناب ناپذیر است( با چالش نیروی کارشناس 
مواجه خواهیم شد. این فقر و فقد کارشناسان 
ناکارآمدی  بر  دیگری  علت  خود  کاربلد 

دیوانسالاری کشور می باشد. 
چنین  باوجود  که  است  آور  غصه  خیلی 
چالش های کشورسوزی، باید شاهد برخوردهای 
سلبی در حوزه دانشگاه ها و دامن زدن به فضای 

روانی خروج نیروهای نخبه و ناامیدی آنان شد.

خبر

اخبار

رئیسی در خراسان جنوبی اعلام کرد
رفع کسری بودجه بدون چاپ پول

رئیس  جمهوری گفت: دولت مردمی تلاش 
این  و دشمن  کند  امیدآفرینی  در عمل  کرده 
مقابله  در  و  است  دریافته  خوبی  به  را  نکته 
با اقدامات و فتنه های متنوع و متعدد تلاش 
کرده این روند را کند و حتی متوقف کند که 
با حمایت مردم، همت دولت و از همه مهم تر 
هدایت های رهبر معظم انقلاب اسلامی موفق 

نشده است.
سید ابراهیم رئیسی هفته گذشته در جریان 
کشور  کرد:  تصریح  خراسان،  استان  به  سفر 
همچنین در عرصه های اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی نیز به سرعت در حال پیشرفت است. 
توانستیم  اینکه  بر  علاوه  مردمی  دولت  در 
را  تومانی  میلیارد  هزار   ۴۸۰ بودجه  کسری 
بدون چاپ پول یا استقراض از بانک مرکزی 
و با ایجاد منابع درآمدی جدید برطرف کنیم، 
نیمه  و  تعطیل  کارخانه  هزار   ۵ توانستیم 
اساسی  کالاهای  تولید  کرده،  احیا  را  تعطیل 
شاخص های  و  دهیم  افزایش  درصد   ۲۲ را 
اقتصادی مثل نرخ رشد را مثبت کنیم. جنگ 
امروز جنگ اراده هاست و دشمن به دنبال آن 
رسانه ای  عرصه  در  ادراک سازی  با  که  است 
اراده خود را بر ما تحمیل کند، اما ملت ایران 
توطئه های  برابر  در  تاکنون  که  همانگونه 
متعدد دشمن پیروز بوده، باز هم پیروز قطعی 

این میدان خواهد بود.
 رئیسی با بیان این که »البته منکر مشکلات 
گذشته  سال   ۲ حدود  در  افزود:  نیستیم«، 
متوسط تورم مواد غذایی در کشورهای اروپایی 
 ۲۹ تا   ۲۸ بین  منطقه  کشورهای  در  و   ۱۹
توجه  با  این وصف  با  اما  است،  بوده  درصد 
به برنامه ریزی های انجام شده و تدابیر اتخاذ 
نیز  تورم  و  شده  حل  مشکلات  حتما  شده 

کاهشی خواهد شد.

آئین نامه واردات خودروهای 
کارکرده هفته آتی نهایی می شود

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: بر اساس اطلاعات 
در  مربوطه  کمیسیون  آینده  یکشنبه  واصله 
دولت آئین نامه واردات خودروهای کارکرده را 
بررسی می کند و انتظار می رود ظرف دو هفته 

آتی این آئین نامه نهایی و برای اجرا ابلاغ شود.
لطف الله سیاهکلی در گفت وگو با ایسنا با 
اشاره به آخرین وضعیت تدوین آئین نامه واردات 
خودروهای کارکرده، بیان کرد: آئین نامه واردات 
نهایی  صمت  وزارت  در  کارکرده  خودروهای 
شده و به دولت ارسال شده است. دولت نیز 
در حال بررسی آن است. تاکنون چندین جلسه 
کارشناسی برای بررسی این آئین نامه در دولت 
برگزار شده است. هنوز نیز کار کارشناسی لازم 

دارد.
وی در ادامه اظهار کرد: بنده فکر می کنم روز 
یکشنبه آینده کمیسیون اصلی امور زیربنایی در 
دولت تشکیل خواهد شد و در خصوص آئین 
نامه واردات خودروهای کارکرده تصمیم نهایی 
اتخاذ خواهد شد. به زودی این آئین نامه مصوب 

و ابلاغ خواهد شد.
شورای  مجلس  در  قزوین  مردم  نماینده 
اسلامی، تصریح کرد: انتظار می رود صرف یک 
الی دو هفته آینده آئین نامه واردات خودروهای 
کردن  صحبت  هنوز  شود.  ابلاغ  کارکرده 
است.  زود  نامه  آئین  این  جزئیات  درخصوص 
بحث های متعددی در حال انجام است. ما نیز 
نقطه نظرات خود را ارائه کردیم. تلاش ما بر این 
است که آئین نامه اجرایی که نوشته می شود، 

اهداف قانون گذار را نیز تامین کند.
وی در ادامه تاکید کرد: گروه ها و افرادی نیز 
داشته  موضوع  این  به  نسبت  هایی  مخالفت 
و مطالبی را مطرح می کنند که مورد تایید ما 
نیست. ما در تلاش هستیم که آئین نامه نهایی 

قانون نوشته شده را به درستی پوشش دهد.

مذاکرات غیرمستقیم ممکن ترین 
گزینه برای ایران و آمریکا

رحمان قهرمان پور، کارشناس مسائل بین الملل 
ایران  غیرمستقیم  و  محرمانه  مذاکرات  درباره 
عمان  سلطان  ابتکار  به  مسقط  در  آمریکا  و 
گفت:  سیاست عرصه امکان هاست، نه بهترین 
تصمیم ها. این مذاکرات حتما بهترین سیاست 
و  ایران  برای  گزینه  ممکن ترین  اما  نیست، 
و  ایران  اختلافات  شدت  طرفی  آمریکاست. از 
آمریکا آن قدر زیاد است که هیچ کدام از دو طرف 
برجام  به  بازگشت  یا  مکتوب  توافق  به  امیدی 
ندارند، از این رو درست است چارچوب و مدل 
مطلوب  انتخاب شده،  عمان  در  که  مذاکراتی 
نیست اما ممکن ترین و محتمل ترین آن هاست.

مسائل  کارشناس  این  ایسنا،  گزارش  به 
بین الملل تصریح کرد: نکته قابل توجه دیگر این 
است که این مذاکرات آنطور که از روند بررسی 
برمی آید،  صرفا  آمریکا  و  ایران  بین  موضوعات 
محدود به مساله هسته ای نیست و این بسیار 
موضوع  به  محدود  مذاکرات  قبلا  است.  مهم 
هسته ای و رفع تحریم ها بود اما الان افزون بر 
موضوع تبادل زندانیان و مسئله هسته ای، امنیت 
کشتیرانی در خلیج فارس یا نحوه رفتار ایران با 
کمپانی های آمریکایی در منطقه از مسائلی است 
که می بینیم مورد بحث میان دو کشور است. 
وی درباره نتایج این مذاکرات موقت خاطرنشان 
کرد: ایران نفت خود را می فروشد و آمریکا تحریم 
با  طرف  دو  نوعی  به  نمی کند،  اعمال  بیشتر 
یکدیگر دارند کنار می آیند تا مدیریت تنش شود، 
اما این وضعیت ماندگار نیست و قاعدتا هر دو 
طرف باید درباره گام بعدی هر چه زودتر تصمیم 
بگیرند و البته سختی کار آنجاست. ممکن است 
مرحله تصمیم نهایی یک سال بعد یا ۶ ماه بعد 
باشد، اما آنجاست که اختلافات عمیق خودشان 
را نشان می دهند از جمله اینکه ایران می خواهد 
به تعهدات برجامی هسته ای خود برگردد و از آن 
طرف، آمریکا محدودیت های اقتصادی علیه ایران 
را لغو می کند یا نه. پرداختن به این اختلافات 
جدی برای هر دو طرف در عرصه داخلی هزینه 
تاکید  با  بین الملل  این کارشناس مسائل  دارد. 
بر اینکه مسئله ایران و آمریکا در هر دو کشور 
است  گره خورده  داخلی  و  مسائل سیاسی  به 
اختلافات  درباره حل  کردن  اجماع  کرد:  اظهار 
ایران و آمریکا در فضای سیاسی هر یک از این 
کشورها سخت است؛ هر نیروی سیاسی در ایران 
بگوید باید برویم مسئله مان را با آمریکا مستقیم 
حل کنیم ممکن است با سرنوشت سیاسی اش 
بازی کند، همان طور در آمریکا اگر کسی بگوید 
تحریم های ایران را برداریم، به ادعای آن ها متهم 

به حمایت از تروریسم می شود.

عزاداری  مراسم  حسینی،  اربعین  با  همزمان 
دانشجویی  هیات های  از  زیادی  جمع  حضور  با 
انقلاب  رهبر  حضور  در  گذشته  چهارشنبه  روز 
اسلامی برگزار شد. در این مراسم در رثای حضرت 
اباعبدالله الحسین علیه السلام و یاران باوفای ایشان 

مرثیه سرایی و زیارت اربعین نیز قرائت شد.
در این مراسم همچنین نماز جماعت ظهر و عصر 

به امامت رهبر انقلاب برگزار شد.
پایان  در  اسلامی  انقلاب  رهبر  سخنان  مشروح 
حضرت  اربعین  مراسم  در  دانشجویان  عزاداری 

سیدّالشّهدا )ع( به شرح زیر است:
نمازتان قبول! توسّلتان قبول! گریه ها و توجهّاتتان 
و دعاهایتان مورد لطف و اجابت الهی؛ ان شاءاللهّ. 
خوشا به حال شما جوانها! دلهای روشن، آئینه های 
پاکیزه و آماده  جذب و جلب عنایات الهی، توصیف 
واقعی شما جوان ها است. اولّاً عذرخواهی می کنم 
که جا کم بود برای نماز و بعد از نماز اسباب زحمت 

برایتان درست شد.
هر یک از این مجالس توسّل، از این حالات توسّلی 
که شما دارید، یک اتصّال و ارتباطی است با نور 
السّلام(.  و  الصّلاة  )علیه  لایزال حسینی  معنویتّ 
شمع خاموش دل خودمان را در این توسّلات متصّل 
و  انوار حسینی  فراگیر  نورانی  به مشعل  می کنیم 

دلهایتان را روشن می کنید. 
نام امام حسین، راه امام حسین، توجهّ به امام 
حسین، توسّل به حسین بن علی سیدّالشّهدا )سلام 
کلمه  واقعی  معنای  به  است.  راهگشا  علیه(  اللهّ 
»حسَُینٌ مصِباحُ الهدُیٰ« حسین چراغ هدایت است. 
باطن  در  خودتان،  ضمیر  در  شما  را  هدایت  این 
خودتان هم حس می کنید. هر کسی در یک محفل 
حسینی بنشیند و برخیزد، بدون تردید بهره  معنوی 
از این نشست و برخاست می برد؛ در این تردیدی 
مجالس  این  در  ساعتی  ما  از  کدام  هر  نیست. 
بنشینیم، دلهای مان آخر آن ساعت از اولّ آن ساعت 
پاکیزه تر و نورانی تر می شود. مهم این است که این را 
نگه داریم؛ مهم این است که این نورانیتّ را بتوانیم 

حفظ کنیم.
در این سرود زیبایی که خودتان در اولّ این جلسه 
خواندید، گفتید که این راه، راه اراده است؛ بله، راه 
اراده است؛ باید با اراده حرکت کرد، باید با تصمیم 
حرکت کرد. جاذبه ها برای زاویه ایجاد کردن از این 
صراط مستقیم کم نیست. همیشه این زاویه ها بوده، 

و امروز بیشتر از همیشه است. 
راده  قوی لازم است تا در مقابل این جاذبه های 
شیطانی بتوانید مقاومت کنید. اگر مقاومت کردید، 
آن وقت قلهّ را فتح خواهید کرد و به قلهّ  حاکمیتّ 
قلهّ   به  عدل،  حاکمیتّ  حاکمیتّ حق،  خدا،  دین 
که  انسانی  از خلقت  و غرض  به مقصود  رسیدن 
عبارت از تکامل انسان و کمال بشری باشد خواهید 
رسید؛ کاری که از بعد از زمان رسول خدا تا امروز 
انجام نگرفته. این کار، کار شما است. شما جوان 
های امروز می توانید مایه  امید باشید، و مایه  امیدید. 
بحثِ »می توانید« نیست؛ مایه  امیدید. امروز هر 
کدام از شما می توانید یک مشعل نورانی باشید بر 

سر راه پیرامون خودتان و محیط پیرامونی خودتان. 
این  کنید در  دارید؛ تلاش  نگه  را  این  کنید  سعی 
راه استقامت بورزید: فاَستقَِم کمَا امُرِتَ وَ منَ تابَ 
معَکَ؛ استقامت مهم است، ایستادگی مهم است 
و این کار را شما می توانید بکنید و ان شاءاللهّ به 
برکت توجهّ و توسّل به حسین بن علی )علیه السّلام( 

خواهید کرد.
راهپیمایی های  این  در  که  همچنان  ان شاءاللهّ 
عظیمی که امروز و روزهای قبل بین نجف و کربلا 
به  یا در شهرستان ها  راه کربلا وجود داشته  و در 
تبعیتّ از آن راهپیمایی، راهپیمایی وجود داشته، 
همچنان که در این راهپیمایی ها با اراده و با استحکام 
حرکت کردید، جوانانه راه رفتید، در همه  کارها، در 
راه معنویتّ و حقیقت و حاکمیتّ توحید ان شاءاللهّ 
خواهید توانست با همین استحکام حرکت کنید. این، 
امیدی است که به شما جوان های امروز هست، به 
شما جوان های دنیای اسلام هست و بخصوص به 

شما جوان های ایرانی عزیزمان هست.
من امیدوارم خدای متعال به شماها کمک کند، 
و  بورزید  استقامت  راه  این  در  و  بدهد  توفیقتان 

همیشه حسینی زندگی کنید و حسینی بمانید.
بخش هایی از بیانات رهبر انقلاب در این دیدار

رهبر انقلاب در بخش هایی از این دیدار تاکید 

کردند: این راه شما، اراده است. باید با اراده حرکت 
کرد. با تصمیم باید حرکت کرد. جاذبه ها برای زاویه 
ایجاد کردن از این صراط مستقیم کم نیست. همیشه 

بوده این زاویه ها امروز بیشتر از همیشه است.
اراده  قوی لازم است تا در مقابل این جاذبه های 
شیطانی بتوانید مقاومت کنید. اگر مقاومت کردید 
آن وقت قله را فتح خواهید کرد. کاری که از بعد از 
زمان رسول خدا تا امروز انجام نگرفت. قله  حاکمیت 
دین خدا، حاکمیت حق، حاکمیت عدل، قله  رسیدن 
به مقصود و غرض از خلقت انسانی که عبارت باشد 
از تکامل انسان، کمال بشری، به این قله خواهید 

رسید. این کار، کار شماست.
شما جوان های امروز می توانید مایه  امید باشید، 
مایه  امیدید. بحث می توانید نیست. مایه  امیدید. 
امروز هر کدام از شما یک مشعل نورانی می توانید 
باشید بر سر راه پیرامون خودتان و محیط پیرامونی 
خودتان. سعی کنید این را نگه دارید. تلاش کنید 
در این راه استقامت بورزید. فاستقم کما امرت و من 

تاب معک. استقامت مهم است.
ان شاءالله با همین اراده ای که شما جوانان در این 
راهپیمایی های عظیم اربعین با استحکام و جوانانه راه 
رفتید، در همه  کارها خواهید توانست راه معنویت 
و حقیقت و حاکمیت توحید را ان شاءالله با همین 

استحکام حرکت کنید.
امروز  های  جوان  شما  به  که  است  امیدی  این 
هست. به شما جوان های دنیای اسلام هست به 
خصوص به شما جوان های ایرانی عزیزمان هست. 
استقامت بورزید در این راه، همیشه حسینی زندگی 

کنید و حسینی بمانید.
همچنین  مراسم  این  در  گزارش،   این  اساس  بر 
نهاد  رئیس  رستمی  والمسلمین  حجت الاسلام 
دانشگاه ها  در  رهبری  معظم  مقام  نمایندگی 
حادثه  ماندگاری  رمز  تبیین  به  سخنانی  در 
حضرت  آن  رهروان  اربعینی  وظیفه  و  کربلا 
پرداخت. سخن  ایراد  به  حاضر،  عصر   در 
هیات های  حضوری  عزاداری  دومین  مراسم  این 
از شیوع  بعد  انقلاب  رهبر  در محضر  دانشجویی 
توسط  نیز  امسال  مراسم  این  کروناست.  بیماری 
جمعی از دانشجویان سراسر کشور روز چهارشنبه 
مصادف با روز اربعین حسینی از ساعت ۶ صبح 
به  و  آغاز شد  تهران  با تجمع در مسجد دانشگاه 
سمت حسینیه امام خمینی )ره( ادامه یافت. سال 
برگزاری  امکان  که  دو سال  از  بعد   )۱۴۰۱( گذشته 
مراسم عزاداری هیات های دانشجویی به دلیل شیوع 
بیماری کرونا در حسینیه امام خمینی )ره( فراهم 

نبود، این مراسم برگزار شد.

امام جمعه موقت تهران گفت: دولت و مجلس باید با تمرکز 
جدی بر سیاست های برنامه هفتم از هرگونه اقدام هزینه آفرین 
که در راستای رشد اقتصادی بالا، مهار تورم و رشد تولید نیست، 

جلوگیری کنند.
محمدحسن  المسلمین  و  حجت الاسلام  ایسنا،  گزارش  به 
ابوترابی فرد در خطبه های نماز جمعه این هفته تهران با بیان اینکه 
شعار استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی شعار مهمی در انقلاب 
است، اظهار کرد: امام علی )ع( در نامه به مالک اشتر به شعار 
دیگری اشاره می کند که قلب حاکم اسلامی باید لبریز از محبت 
به عموم انسان ها باشد. این شعار اگر ظهور و بروز پیدا کند انسان 

آنچه می بیند دوستی و مودت است نه قهر.
وی افزود: این دستورالعمل اسلام برای عموم مسلمانان به ویژه 
حاکمان در نظام اسلامی است. اگر سطوح مدیریت در نظام اسلامی 
نسبت به شهروندان چنین محبتی داشتند این علامت شکل گیری 
با آن  انقلاب می گویند ما هنوز  دولت اسلامی است که رهبری 
فاصله داریم. مدیران در دولت مردمی - که لقب دولت سیزدهم 
است - باید نماد محبت، لطف و احسان به عموم شهروندان باشند.
امام جمعه موقت تهران یادآور شد: نظم نوین جهانی که وجود 
امام عصر آن را بنیان می نهند بر سه اصل اساسی استوار است؛ اول 
مرجعیت علم، دوم نگاه به انسان و احترام به آنان و حفظ کرامتشان 

و سوم رعایت عدالت.
ابوترابی فرد با بیان اینکه در آستانه سال سوم فعالیت دولت قرار 
داریم، اظهار کرد: برنامه هفتم توسعه با اولویت پیشرفت اقتصادی 
از  برخی  است.  مجلس  و  دولت  کار  دستور  در  عدالت  با  توام 
تصمیمات دولت در دو سال گذشته به اصلاح شاخص های کلان 
اقتصادی منجر شده و می تواند زمینه ساز تحول در این زمینه باشد.

ظاهری  که  اقتصادی  سیاست های  از  بسیاری  کرد:  تاکید  وی 

جذاب و دلپذیر دارند در بلندمدت اثرات منفی برای مردم خواهند 
داشت، در عین حال سیاست های اقتصادی که ظاهری خوشایند 
بهبود  و  دارند  مثبتی  و  مطلوب  اثرات  میان مدت  در  اما  ندارند 

وضعیت اقتصادی جامعه منجر می شوند.
امام جمعه موقت تهران ادامه داد: حذف ارز ترجیحی از جمله 
این اقدامات دولت بود که در کوتاه مدت منجر به افزایش قیمت 
کالاها شد اما در میان مدت و بلندمدت منجر به نتایج مثبت در 
اقتصاد جامعه می شود. این اقدامات را باید قدر بدانیم. با این اقدام 
یکی از راه های گسترش فساد بسته شد و به قاچاق کالاهای یارانه ای 
ضربه مهلکی وارد آمد. این اقدام زمینه مدیریت مناسب منابع ارزی 
محدود کشور را فراهم کرد که خود می تواند زمینه ساز رشد پایدار 

اقتصادی باشد.

وی با بیان اینکه تولید باید رونق پیدا کند تا به تعادل قیمت ها 
برسیم، یادآور شد: همچنین از دهک های پایین جامعه هم در این 
شرایط باید حمایت کرد که دولت در این زمینه هم برنامه ریزی 
داشته است. دولت سیزدهم در شرایطی کشور را تحویل گرفت 
که اقتصاد ایران در طول چهار سال قبلش به مقدار قابل توجهی 
کوچک شده بود اما با برنامه ریزی های دو سال اخیر شاهد جهش 

سرمایه گذاری در کشور هستیم.
ابوترابی فرد تاکید کرد: دستیابی به رشد اقتصادی ۸ درصد در 
طول سال های برنامه توسعه پیش بینی شده و از راه های رسیدن 
اقتصاد منطقه ای و بین المللی و  ایران در  افزایش حضور  به آن 
توسعه دیپلماسی اقتصادی است. شوروی برای آن فروریخت که از 
نقاط قوت نظام مالی و تکنولوژی جهانی محروم بود. ما باید بستر 
مناسبات اقتصادی منطقه ای و فرامنطقه ای را فراهم آوریم که در این 

زمینه در دو سال اخیر اقدامات مناسبی انجام شده است.
امام جمعه موقت تهران گفت: عضویت ایران در پیمان شانگهای 
که می تواند نقش فعال تر ایران را در منطقه به همراه داشته باشد و 
عضویت در گروه بریکس که می تواند به تقویت اقتصادهای نوظهور 
در برابر آمریکا و تاثیرگذاری بر اقتصاد سیاسی جهان منجر شود، 
از جمله اقدامات مهم دولت سیزدهم است. قدرت سیاسی گروه 
بریکس که ۴۶ درصد جمعیت جهان را دربر دارد و رشد اقتصادی 
بالای کشورهای عضو آن توجه بسیاری از کشورها را برای عضویت 

در این گروه فراهم کرده است.
وی یادآور شد: از فرصت عضویت در گروه بریکس باید نهایت 
استفاده را برای همکاری دوجانبه و چندجانبه با کشورهای عضو 
آن داشت. دولت و مجلس هم باید با تمرکز جدی بر سیاست های 
رشد  راستای  در  که  هزینه آفرین  اقدام  هرگونه  از  هفتم  برنامه 

اقتصادی بالا و مهار تورم و رشد تولید نیست، جلوگیری کنند.

رهبر انقلاب در مراسم عزاداری دانشجویان به مناسبت اربعین مطرح کردند

استقامت تا فتح قله
رهبر انقلاب اسلامی در مراسم عزاداری هیات های دانشجویی به مناسبت اربعین حسینی تاکید کردند: اگر استقامت کردید، قله را فتح خواهید کرد و به 

قله حاکمیت دین خدا و حاکمیت حق و عدل خواهید رسید.

دولت و مجلس از اقدامات هزینه زا خودداری کنندامام جمعه موقت تهران اعلام کرد

رهبر انقلاب 
تاکید کردند: 

امروز هر کدام 
از شما می 
توانید یک 

مشعل نورانی 
باشید بر سر 
راه پیرامون 

خودتان و 
محیط پیرامونی 
خودتان. سعی 

کنید این را نگه 
دارید؛ تلاش 
کنید در این 
راه استقامت 

بورزید

غلامرضا ظریفیان فعال سیاسی  و معاون وزیر علوم در دولت اصلاحات 
در خصوص روند اخراج یا حذف اساتید از دانشگاه ها، گفت: اگر ما دانشگاه را 
فرصت ببینیم، در دنیا، دانشگاه یا نهاد علمی، یک فرصت طلایی برای عرصه های 
مختلف است. یکی از این عرصه ها، عرصه توسعه است، یعنی امکان ندارد 
کشوری بدون اتکا به دانشگاه توسعه پیدا کند و در عین حال هیچ  دانشگاهی 
نتوانسته به توسعه کمک کند مگر آنکه مقتضیات اداره و ساختار دانشگاه مورد 

توجه آن حاکمیت قرار گرفته باشد.
به گزارش ایرنا، وی در ادامه گفت: اگر خواستیم این نهاد علم را در قفس 
بگذاریم و بگوییم نیرویی که می خواهی جذب کنی، خودت هیچ نقشی در آن 
نداری و من در جای دیگر ضوابط، آئین نامه ها، دستورالعمل ها، سیلابس های 
درسی را خارج از نهاد علم و در یک نهاد دیگری مشخص می کنم؛ ماندگاری 
استاد و دانشجو را من تایید کنم که براساس چه ضوابطی باشد، که اگر به آن 
ضوابط توجه نکرد در نهایت من بگویم باشد یا نباشد، این دیگر دانشگاه نیست 

و چیز دیگری است و به کل توسعه کشور آسیب  زده می شود.
ظریفیان افزود: درنهایت آن نیروی توانمند و با ظرفیت اگر دید در این ظرف 
نمی تواند توانایی های خود را ارائه کند و به جامعه اش خدمت کند یا کاری که 
استعداد او در آنجا نیست، ما نمی توانیم پرنده ای را در قفس کنیم و بعد بگوییم 
پرواز کن. حاصل این می شود که اگر آن ویژگی ها یا ممیزات را در نظر نگیریم، 
از دو حال خارج می شود، دانشگاه دیگر موتور اصلی توسعه نخواهد بود و نکته 
بعدی آنکه در قرن ۲۱ و جامعه جهانی به شدت به موضوع دانش بنیان توجه 

ویژه شده است و از این رو، در دنیا در جذب نیروهای متخصص و توانمند 
رقابت می کنند.

امروز کشورهای ترکیه و عربستان سعودی را اگر با ۵۰ سال گذشته مقایسه 
کنید می بینید که تحولات بسیار بزرگی در آنجا رخ داده است که عمدتا بر جذب 
نیروهای متخصص دنیا متکی بودند و بر این نکته توجه داشتند که فقط پول و 
نفت نیست که می تواند توسعه ایجاد کند بلکه نیروی انسانی توانمند است که 

می تواند توسعه ایجاد کند. 
این فعال سیاسی تصریح کرد: بنابراین وقتی شما به ضوابط اداره دانشگاه در 
یک جامعه توجه نکردید، این بخش از نیروهای انسانی به سرعت برق جذب 
آینده خود را  بتوانند  تا  آنان می شوند  کشورهای دیگر برای گسترش توسعه 
بسازند. اگر ما دانشگاه را فرصت نبینیم و آن را تهدید ببینیم، بنابراین سعی 
می کنیم به شکلی آن را محدود کنیم، برای آن ممیزی ایجاد کنیم و ضوابط 
خاص برایش بگذاریم. اگر فعالیت های دانشجویی را به یک شکل و فعالیت های 
استادان را به شکل دیگر محدود کنیم، حاصل آن می شود که نه تنها امروز دچار 

آسیب و ضرر می شویم،  آینده  هم به شدت به مخاطره می افتد.
ظریفیان در پاسخ به این سوال که آیا روند فعلی حذف اساتید را در تداوم 
مسیر خالص سازی می دانید، گفت: متأسفانه این شکل از برخورد با دانشگاه به 
این شکلی که الان می بینیم، در تداوم مسیر خالص سازی است. البته از اوایل 
انقلاب هم تهدیدهایی صورت گرفته بود، اما به هرحال آن فضای اول انقلاب 
بود. اما این شکل برخورد با دانشگاه را از دوره دوم احمدی نژاد داشتیم که تلاش 

کردند بسیاری از وظایف دانشگاه را از دانشگاه و حتی وزارت علوم بگیرند و به 
مراکز دیگری منتقل کنند اما آن حلقه کامل نشد. الان هم متأسفانه ما همان 

مسیر گذشته را می رویم.
وی خاطرنشان کرد: جامعه نسبت به دانشگاه حساس است و الان تقریبا 
از  نباشد. بسیاری  می توان گفت کمتر خانواده ای داریم که در آن دانشجو 
بچه هایی که امروز دانشجو هستند، درصد بسیار بالایی از آنها پدر یا مادرشان 
فارغ التحصیل دانشگاه بودند. بنابراین دانشگاه جای حساسی است و سرشت 
جهانی دارد. هر برخورد نادرست با دانشگاه ابعاد جهانی، توسعه ای و داخلی 
دارد. متأسفانه در مسیری که اتخاذ شد، برخی تصور کردند با نوعی تغییر 
دی ان ای دانشگاه و برخی از اساتید مسیر به سرانجام می رسد، اما اشتباه است. 
اساسا ذات دانشگاه ذات پرسشگری است و هر نیروی دیگری را هم وارد دانشگاه 
کنید بعد از مدتی با این ذاتیات پیوند می خورد، ولی این اقدامات توسعه کشور 
را به تأخیر می اندازد. این کار نیروهای کیفی را به درون خود تبعید می کند و 
به مسیری می رود که مسیر توانایی هایش او را به مهاجرت تشویق کرده و یک 

خسارت ملی برای کشور ایجاد می شود.
ظریفیان در پاسخ به این سوال که آقای رئیسی هم بر بررسی این موضوع تاکید 
داشتند. دولت و آقای رئیسی برای آنکه این روند تداوم نداشته باشد چه راهی را 
باید در پیش بگیرند، گفت: به نظر من اگر آن نگاه که دانشگاه برای کشور تهدید 
نیست و فرصت است را داشته باشیم و نگاه امروز را تغییر دهیم، متناسب با 
این نگاه، اقدامات مناسب هم رخ خواهد داد، اما اگر این نگاه به شکل موقتی 

هم وجود داشته باشد، دانشگاه همچنان در نگاه تهدید آمیز خواهد بود. بنابراین 
باید نگاه امروز را اصلاح کرد. خطای بزرگ این است دانشگاه را رقیب حاکمیت 
بدانیم. این طور نیست، دانشگاه رقیب حاکمیت نیست. دانشگاه در خدمت 
جامعه است. اگر دانشگاه را رقیب بدانیم، مثل آن است که انسانی مغز یا قلب 
خود را رقیب خود بداند و سپس با آن برخورد نادرست ترتیب دهد بنابراین 

دانشگاه قلب جامعه است و اگر آسیب ببیند، جامعه نیز ضرر می کند. 

معاون پیشین وزارت علوم: 
 دانشگاه رقیب حاکمیت نیست
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